
Wprowadzenie Êcis∏ych zakazów inwestowania w
strefie uzdrowiskowej „A” i nadanie statusu uzdrowiska
wià˝e si´ ÊciÊle z przysz∏oÊcià uzdrowisk: albo b´dà one
si´ rozwijaç, albo b´dà powoli upadaç. Przy tych zapisach
ustawowych nie mo˝na wró˝yç rozwoju uzdrowisk, bo
jak si´ mo˝e rozwijaç uzdrowisko, w którym nie ma
mo˝liwoÊci inwestowania w przemys∏ alternatywny nie
godzàcy przecie˝ w wartoÊci uzdrowiskowe.

W roku ubieg∏ym w ustawie o podatkach lokalnych
wprowadzono zasad´, ˝e podatek od nieruchomoÊci
od zak∏adów opieki zdrowotnej (tak˝e sanatoriów) wy-
nosi 20 % podatku ustalonego dla obiektów
prowadzàcych dzia∏alnoÊç gospodarczà.

Ten zapis spowodowa∏, ˝e w skali ogólnopolskiej
gminy uzdrowiskowe utraci∏y a˝ 17 693 000 z∏ swoich
dochodów (Ciechocinek 1,65 mln z∏). Jest bowiem
oczywiste, ˝e na skutek du˝ej koncentracji zak∏adów
opieki zdrowotnej w uzdrowiskach (sanatoria) utrata
dochodów podatkowych w gminie uzdrowiskowej jest
zdecydowanie wy˝sza ni˝ w innych tej samej wielkoÊci
gminach, gdzie liczba zak∏adów opieki zdrowotnej ogra-
nicza si´ do kilku zak∏adów podstawowej opieki zdro-
wotnej, jednego czy dwóch zak∏adów opieki specjalisty-
cznej i czasami jeszcze szpitala.

W gminie uzdrowiskowej poza wymienionymi za-
k∏adami opieki zdrowotnej wyst´puje koncentracja
obiektów uzdrowiskowych, które sà swoistym przemy-
s∏em takiej gminy.

Utrata dochodów z tytu∏u podatku od nieruchomoÊci
waha si´ od 7% do 9% bud˝etów tych gmin. Tak dras-
tyczne obni˝enie poziomu dochodów gmin uzdrowisko-
wych stworzy∏o z nich kategorie tzw. „gorszych gmin”.

RównoczeÊnie jednak na gminy uzdrowiskowe na-
∏o˝ono nowe zadania okreÊlone w ustawie, bez zabez-
pieczenia Êrodków na ich realizacj´.

Przedstawiciele Ministerstwa Finansów obecni na
posiedzeniu Sejmowej Podkomisji zajmujàcej si´ ustawà
stwierdzili, ˝e utrat´ dochodów z tytu∏u obni˝enia po-
datku od nieruchomoÊci rekompensuje gminom uzdro-
wiskowym podwy˝szona op∏ata miejscowa. Jest to oczy-
wista nieprawda, bowiem dochody uzyskane z op∏aty
miejscowej pobieranej od kuracjuszy nie sà w stanie
zrekompensowaç utraconych dochodów.

Zaznaczyç tak˝e nale˝y, ˝e op∏atà tà obj´ci sà kura-
cjusze, którzy „z w∏asnej kieszeni” majà zrekompensowaç
gminom utracone dochody.

To wyjàtkowo swoista konstrukcja prawna, która
nijak ma si´ do zasady adekwatnoÊci wyra˝onej w art.
167 Konstytucji, a ju˝ zupe∏nie nie przystaje do funkcji,
jakà powinna spe∏niaç op∏ata miejscowa.

Pragn´ tak˝e unaoczniç fakt, ˝e po uchwaleniu us-
tawy o dochodach jednostek samorzàdu terytorialnego
w gminach uzdrowiskowych nastàpi∏o kolejne obni-
˝enie dochodów. Jak bowiem wiadomo bazà do naliczeƒ
dochodów gmin przyj´tych przez Ministerstwo Finansów
jest rok 2002.
By∏ to rok, w którym w dochodach gmin pojawi∏ si´
podatek od sanatoriów w pe∏nej wysokoÊci, bowiem
obowiàzywa∏a wówczas stawka podatku od tego rodzaju

obiektów „jak od dzia∏alnoÊci gospodarczej”. W roku
2003 ta stawka stanowi 20% stawki obowiàzujàcej w
2002 r. Oznacza to w praktyce, ˝e gminy uzdrowiskowe
na skutek wykazania nierealnych do osiàgni´cia (bo
utraconych w 2003 r.) wysokoÊci dochodów, uzyskajà
ni˝sze dochody w 2004 r. i w latach nast´pnych.

Tak wi´c mówienie o tym, ˝e gminom uzdrowisko-
wym w pe∏ni zrekompensowano utracone dochody,
jest zupe∏nie nie na miejscu.

Pomimo prób wprowadzenia przez Stowarzyszenie
Gmin Uzdrowiskowych do ustawy „o uzdrowiskach,
lecznictwie uzdrowiskowym i obszarach ochrony uzdro-
wiskowej” zapisu o zrekompensowaniu gminom uzdro-
wiskowym utraconych dochodów, nasze stanowisko
nie znalaz∏o aprobaty.

Próba zrekompensowania utraconych dochodów
poprzez odpowiedni zapis w ustawie o dochodach
jednostek samorzàdu terytorialnego równie˝ si´ nie
powiod∏a.

W tej sytuacji uwa˝amy, ˝e przyj´ta przez Sejm us-
tawa nie odpowiada naszym oczekiwaniom, a je˝eli Senat
nie wprowadzi poprawek proponowanych przez Stowa-
rzyszenie Gmin Uzdrowiskowych i Izb´ Gospodarczà
Uzdrowiska Polskie, b´dziemy wyst´powaç do Prezydenta
RP o zg∏oszenie veta do przyj´tej przez Sejm ustawy.
 Uwa˝amy, ˝e nadszed∏ czas, aby stworzyç ustaw´
zawierajàcà rozwiàzania dalekowzroczne i odwa˝ne.

Trudno si´ tak˝e zgodziç z argumentacjà Ministers-
twa Zdrowia, ˝e nie mo˝na kategoryzowaç gmin.

Ustawodawstwo przedwojenne zna∏o poj´cie gmin
uzdrowiskowych i stworzy∏o dla nich szczególne regu-
lacje prawne.

Równie˝ kraje Unii Europejskiej rozró˝niajà t´ ka-
tegori´ gmin. Jest rzeczà oczywistà, ˝e niektóre gminy
w Polsce wykonujà zadania zupe∏nie nieznane innym
gminom, a stworzone ograniczenia ich rozwoju nie
pozwalajà na aktywnoÊç gospodarczà ich mieszkaƒców,
takà jakà mieliby w innych gminach.

Stowarzyszenie Gmin Uzdrowiskowych jako orga-
nizacja majàca swoich przedstawicieli w Europejskim
Zwiàzku Uzdrowisk proponowa∏o konsultacje projektu
ustawy z prawnikami EZU, którzy mogliby dokonaç
analizy i porównania z podobnymi ustawami, które
funkcjonujà w Europie. Taka konsultacja odby∏a si´
przy powstawaniu nowej ustawy na S∏owacji. Niestety,
propozycje nie zosta∏y przyj´te przez Ministerstwo
Zdrowia, a przecie˝ uwagi Europejskiego Zwiàzku Uz-
drowisk na pewno by∏yby równie˝ pomocne w kontekÊ-
cie unijnej integracji.

Tak˝e nak∏ady na budow´ i utrzymanie infrastruktury
w gminach uzdrowiskowych sà zdecydowanie wy˝sze
ni˝ w innych gminach.

Nie tworzàc szczególnego statusu prawnego i finan-
sowego dla tych gmin Rzàd prowadzi do ich powolnej
degradacji.

Stàd te˝ niezb´dne jest wprowadzenie do tej ustawy
takich zmian, które uwzgl´dnià  szczególny status gmin
uzdrowiskowych.

       Leszek Dzier˝ewicz
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Przedstawiony powy˝ej materia∏ jest stanowiskiem Stowarzyszenia Gmin Uzdrowiskowych RP i zosta∏ przy-
gotowany przy wspó∏udziale autora artyku∏u – Burmistrza Ciechocinka Leszka Dzier˝ewicza, który jest cz∏onkiem
Zarzàdu Stowarzyszenia Gmin Uzdrowiskowych. Ustawa”O uzdrowiskach, obszarach ochrony uzdrowiskowej,
lecznictwie uzdrowiskowym i gminach uzdrowiskowych oraz o zmianie niektórych ustaw” mimo negatywnej
opinii przedstawicieli gmin uzdrowiskowych zosta∏a uchwalona na 66. posiedzeniu Sejmu VI kadencji w dniu
8 stycznia br. i skierowano jà do Senatu. Ze wzgl´du na du˝à wag´ tej ustawy dla funkcjonowania naszego
miasta b´dziemy dok∏adnie informowaç naszych czytelników o  jej dalszych losach.
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